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Obsğugiwany autobusem szynowym SA135 pociŃg Kolei Mazowieckich  

relacji Sierpc ï Nasielsk na przystanku Cieksyn. 
 

Szynobusowa ruletka  
 

TABOR Odwoğane pociŃgi, duŨe op·Ŧnienia, autobusy zastňpcze ï tak wyglŃdağa 
druga poğowa stycznia 2016 r. na trasach Kolei Mazowieckich obsğugiwanych 

autobusami szynowymi.  
    W poniedziağek 18 stycznia do poğudnia na trasy nie wyruszyğo piňĺ poğŃczeŒ na 
liniach Sierpc ï Pğock ï Kutno i Sierpc ï Nasielsk. Sytuacja wynikağa z braku taboru 
po uszkodzeniu szynobusu SA135-016 w zderzeniu ze zwierzňciem, kt·re wybiegğo z 
lasu. Do tego wypadku doszğo w pobliŨu stacji Pğock Trzepowo poprzedniego dnia 
po godz. 20.00. Unormowanie sytuacji na p·ğnocno-zachodniej czňŜci sieci Kolei 
Mazowieckich zajňğo wiňc aŨ kilkanaŜcie godzin. 
    We znaki dağa siň miňdzy innymi geografia punkt·w utrzymania taboru. BazŃ 

wszystkich szynobus·w Kolei Mazowieckich jest sekcja napraw i eksploatacji taboru 
w Tğuszczu ï oddalonym niemal 160 km od stacji Sierpc, wok·ğ kt·rej skupia siň 
wiňkszoŜĺ ruchu realizowanego autobusami szynowymi. Drugie ramiň obsğugiwane 
przez Koleje Mazowieckie taborem tego rodzaju to linia Siedlce ï Czeremcha (do 
Siedlec jest z Tğuszcza ponad 80 km).  
    ï Skğady obsğugujŃce linie Nasielsk ï Sierpc i Sierpc ï Kutno zjeŨdŨajŃ do sekcji w 
Tğuszczu raz na trzy dni ï przyznaje Katarzyna Ğukasik z Kolei Mazowieckich. ï 
WyğŃczenie takiego pojazdu, w przypadku braku moŨliwoŜci podstawienia skğadu 

rezerwowego, skutkuje odwoğaniem poğŃczeŒ nawet na dwa kolejne dni ï gğ·wnie z 
uwagi na fakt, Ũe pojazd musi przebyĺ dğugŃ drogň do sekcji, nastňpnie przejŜĺ 
naprawň i ponownie wyjechaĺ na szlak. 
    ï W zimie pojazd spalinowy wymaga wykonania wiňkszej liczby czynnoŜci przy 
obsğudze ï dodaje Katarzyna Ğukasik. ï Problemy spotňgowağ fakt, Ũe w tym okresie 
dysponowaliŜmy zmniejszonŃ rezerwŃ taborowŃ z powodu poszerzonego przeglŃdu 
dw·ch pojazd·w SA135 i naprawy rewizyjnej dw·ch pojazd·w VT627. 
    Przez to zdarzağo siň, Ũe tğuszczaŒska sekcja nie byğa stanie wyprawiĺ szynobus·w 
w liczbie niezbňdnej do normalnej realizacji rozkğadu. W efekcie 20 i 21 stycznia 

odwoğanych zostağo w sumie siedem poğŃczeŒ na linii Sierpc ï Nasielsk i dwa 
poğŃczenia miňdzy Sierpcem a Pğockiem.  
    Przy braku rezerwy taboru Ŧr·dğem problem·w stajŃ siň nawet drobne usterki czy 
wrňcz standardowe czynnoŜci. 19 stycznia pociŃg relacji MiŒsk Mazowiecki ï 
Czeremcha juŨ z poczŃtkowej stacji wyruszyğ z godzinnym op·Ŧnieniem. Z powodu 
ograniczonej rezerwy nie mogğa nastŃpiĺ planowa podmiana skğad·w, przez co 
pasaŨerowie musieli czekaĺ aŨ sekcja w Tğuszczu przeprowadzi czyszczenie i 
tankowanie szynobusu, kt·ry dopiero co zjechağ z trasy. Nastňpnego dnia op·Ŧnienie 

tego samego pociŃgu wyniosğo aŨ dwie godziny, a wszystko z powodu koniecznoŜci 
naprawy radiotelefonu w pociŃgu.  
    28 stycznia na stacji Mordy doszğo do awarii pneumatycznego ukğadu hamulca w 
szynobusie 222M-002 obsğugujŃcym pociŃg relacji MiŒsk Mazowiecki ï Czeremcha. 
Zanim z Tğuszcza dotarğ nowy skğad, odwoğano wszystkie popoğudniowe i wieczorne 
poğŃczenia Kolei Mazowieckich miňdzy Siedlcami a CzeremchŃ. 
    W zamian za odwoğane pociŃgi pasaŨer·w przewoŨŃ autobusy zastňpcze. Problem 
w tym, Ũe ich tras nie da siň wytyczyĺ wiernie z przebiegiem linii kolejowej. 

Przykğadowo miňdzy Nasielskiem a Sierpcem autobusy zastňpcze nie sŃ w stanie 
dotrzeĺ w pobliŨe przystanku kolejowego Dalan·wek. W przypadku miejscowoŜci 
Arcelin, Koziebrody i Mieszaki komunikacja zastňpcza zatrzymuje siň 150-300 
metr·w od przystank·w kolejowych ï moŨe byĺ to zaskoczeniem dla pasaŨer·w 
nieŜwiadomych odwoğania pociŃg·w. Na stronie internetowej Kolei Mazowieckich 
poinformowano o przyjňtej procedurze: ĂKierowca zastňpczej komunikacji 
autobusowej bňdzie dawağ sygnağ dŦwiňkowy, a kierownik zwr·ci uwagň, Ũeby 
wszystkie osoby zostağy zabraneò. Å 
 

Regionalni 
przewoŬnicy  
jadņ dalej 
 

POğņCZENIA Koleje Mazowieckie 
poinformowağy, ze od poğowy marca 2016 r. ï 
po zaledwie trzech miesiŃcach funkcjonowania 
ï wstrzymujŃ kursowanie weekendowego 
pociŃgu ĂSğonecznyò ğŃczŃcego Warszawň z 
Tr·jmiastem. PrzewoŦnik zapewnia jednak, Ũe 

decyzja ta nie jest poczŃtkiem wycofywania siň 
z segmentu poğŃczeŒ ponadregionalnych: ĂPKP 
Polskie Linie Kolejowe zaplanowağy prace 
modernizacyjne, kt·re spowodujŃ powaŨne 
utrudnienia w kursowaniu pociŃg·w. W 
zwiŃzku z powyŨszym znacznie, o blisko 102 
min., wydğuŨyğby siň czas jazdy pociŃgu 
èSğonecznyç, dlatego sp·ğka podjňğa decyzjň o 

tymczasowym odwoğaniu pociŃguò ï 
poinformowağy Koleje Mazowieckie w swoim 
komunikacie, zapewniajŃc, Ũe kursowanie 
pociŃgu zostanie przywr·cone wraz z 
poczŃtkiem wakacji. 
     W poğowie marca 2016 r. zmodyfikowane 
zostanŃ godziny kursowania drugiego z 
dalekobieŨnych poğŃczeŒ Kolei Mazowieckich. 
PociŃg ĂDragonò do Krakowa bňdzie wyruszağ 

z Warszawy dwie godziny wczeŜniej ï o godz. 
7.20, a nie jak dotychczas o godz. 9.29. Dziňki 
temu pasaŨerowie ĂDragonaò bňdŃ mogli wiňcej 
czasu spňdziĺ w Krakowie. Dotychczas bowiem 
pociŃg przyjeŨdŨağ pod Wawel o godz. 12.14 i z 
powrotem do Warszawy odjeŨdŨağ o godz. 
16.18. Od 13 marca 2016 r. bňdzie docierağ do 
Krakowa na godz. 9.54, a w drogň powrotnŃ 

wyruszy o godz. 16.10 
   Poğowa marca to ponadto moment wejŜcia w 
segment poğŃczeŒ dalekobieŨnych kolejnych 
przewoŦnik·w regionalnych. Od 13 marca 2016 
r. Ğ·dzka Kolej Aglomeracyjna ï sp·ğka 
naleŨŃca do samorzŃdu wojew·dztwa ğ·dzkiego 
ï uruchamia sobotnio-niedzielne pociŃgi z 
Ğodzi do Warszawy z postojami w Koluszkach 

i Skierniewicach. Tym samym relacja miňdzy 
stolicami wojew·dztw ğ·dzkiego i 
mazowieckiego staje siň arenŃ konkurencji juŨ 
trzech przewoŦnik·w kolejowych ï sp·ğka 
ĞKA bňdzie rywalizowaĺ o pasaŨer·w z PKP 
Intercity oraz Przewozami Regionalnymi. 
    Kolejny z przewoŦnik·w regionalnych 
rozpocznie obsğugň dğuŨszych dystans·w na 

p·ğnocy Polski. Mowa o naleŨŃcej do 
niemieckich kolei Deutsche Bahn sp·ğce Arriva 
ï na co dzieŒ obsğugujŃcej poğŃczenia 
regionalne na terenie wojew·dztwa kujawsko-
pomorskiego ï kt·ra od 13 marca 2016 r. 
wprowadza pociŃgi MultiRegion. PoğŃczenia 
pod tŃ markŃ bňdŃ kursowaĺ w piŃtki i niedziele 
w nastňpujŃcych relacjach: ToruŒ ï Olsztyn, 
ToruŒ ï GdaŒsk, Bydgoszcz ï GdaŒsk, GdaŒsk 

ï ElblŃg ï Olsztyn oraz GdaŒsk ï Piğa. Trasy 
pociŃg·w MultiRegion bňdŃ przebiegaĺ przez 
kilka duŨych miast leŨŃcych poza sieciŃ 
poğŃczeŒ dalekobieŨnych PKP Intercity: 
Kwidzyn, Chojnice, Starogard GdaŒski czy 
liczŃcy prawie 100 tys. mieszkaŒc·w 
GrudziŃdz. Å 
 



˅ SKOMUNIKOWANIA 

 

 

 
 

Sochaczewski parow·z Px29-1704 podczas 
naprawy gğ·wnej w Jaworzynie ślŃskiej. 
 

Wielki powr·t 
maġego parowozu 
 

HISTORIA Po piňciu latach przerwy do obsğugi 
muzealnej kolei wŃskotorowej Sochaczew ï 
Wilcze Tuğowskie ma powr·ciĺ parow·z.  

   Trasň sochaczewskiej kolejki pociŃg parowy po 
raz ostatni przemierzyğ w paŦdzierniku 2011 r. 
Parow·z Px29-1704, z powodu upğywu terminu 
rewizji kotğa, nie m·gğ dalej prowadziĺ pociŃg·w. 
    Od tego czasu skğady retro ï kursujŃce 
rokrocznie w sezonie od kwietnia do paŦdziernika 
ï sŃ obsğugiwane lokomotywŃ spalinowŃ Lxd2-
342, wyprodukowanŃ w Rumunii w 1982 r. 

Zastňpstwo to przedğuŨağo siň z powodu braku 
funduszy na naprawň parowozu. Dopiero w lipcu 
2015 r. sejmik wojew·dztwa mazowieckiego 
przyznağ dotacjň w wysokoŜci 579,5 tys. zğ na 
generalny remont wŃskotorowego parowozu. 
    W listopadzie 2015 r. parow·z Px29-1704 
zostağ przetransportowany do Jaworzyny ślŃskiej, 
gdzie obecnie w Muzeum Przemysğu i 
Kolejnictwa na ślŃsku trwa jego naprawa gğ·wna. 

Zakres prac obejmuje przeglŃd i naprawň lub 
wymianň zuŨytych element·w kotğa, podwozia, 
ukğadu napňdowego, ukğadu hamulcowego, 
instalacji elektrycznej, budki maszynisty i tendra 
(wagonu do przewozu wňgla i wody). 
    ï Planowane zakoŒczenie prac naprawczych 
wskazane jest na ostatni kwartağ bieŨŃcego roku, 
w zwiŃzku z czym jest szansa, aby jeszcze w tym 

roku parow·z Px29 wr·ciğ na szlak ï m·wi 
Mikoğaj Kr·likowski z Muzeum Kolejnictwa w 
Warszawie, kt·remu podlega skansen taboru w 
Sochaczewie wraz z 18-kilometrowŃ liniŃ o 
rozstawie szyn 750 mm, prowadzŃcŃ na skraj 
Puszczy Kampinoskiej. ï Parow·z zn·w bňdzie 
wykorzystywany w czasie regularnych przejazd·w 
retro. Intensywnie myŜlimy nad tym, aby pociŃg 

retro kursowağ przez cağy rok. 
   Parow·z Px29-1704 zostağ wyprodukowany w 
1929 r. przez WarszawskŃ Sp·ğkň AkcyjnŃ 
Budowy Parowoz·w. Nastňpnie sğuŨyğ na 
kolejach wŃskotorowych w r·Ũnych czňŜciach 
Polski. SwojŃ normalnŃ sğuŨbň parow·z 
zakoŒczyğ w Werbkowicach, skŃd w 1982 r. 
zostağ przekazany do Sochaczewa, gdzie trwağo 

juŨ gromadzenie zbior·w na potrzeby muzeum 
kolei wŃskotorowych otwartego w 1986 r. 
   W 1983 r. parow·z Px29-1704 zagrağ w serialu 
Stanisğawa Barei ĂAlternatywy 4ò, gdzie pomagağ 
mieszkaŒcom w dogrzewaniu ich bloku w czasie 
awarii sieci ciepğowniczej. Å 
 
 

 
 
 

 

 
 

Rafağ Milczarski. 
 

 
 

Marcin Celejewski. 

 
 
 

 
 

R·Ůne koleje Lotu 
 

LUDZIE 28 stycznia 2016 r. prezesem Polskich 
Linii Lotniczych Lot zostağ Rafağ Milczarski, 
absolwent ekonomii na brytyjskim 
Uniwersytecie Cambridge. Po powrocie do 

kraju Milczarski zaangaŨowağ siň w rozw·j 
konkurencji na rynku kolejowych przewoz·w 
towarowych. Stworzyğ Kolej BağtyckŃ, kt·ra 
rozpoczňğa dziağalnoŜĺ w 2004 r. ï to jeden z 
pierwszych w Polsce prywatnych operator·w 
towarowych. Byğ teŨ zağoŨycielem i dyrektorem 
zarzŃdzajŃcym dziağajŃcego od 2007 r. 
przewoŦnika Freightliner PL. 

     Rafağ Milczarski to wsp·ğtw·rca i pierwszy 
prezes ZwiŃzku NiezaleŨnych PrzewoŦnik·w 
Kolejowych ï zrzeszenia prywatnych sp·ğek 
towarowych, kt·re od 2009 r. walczy o r·wny 
dostňp do infrastruktury kolejowej i 
sprawiedliwŃ konkurencjň na rynku. 
    Na stanowisku prezesa Lotu Rafağ Milczarski 
zastŃpiğ Marcina Celejewskiego, kt·rego 

wczeŜniejsza kariera r·wnieŨ byğa zwiŃzana z 
kolejŃ. Celejewski od 2012 r. do 2015 r. 
zasiadağ w zarzŃdzie PKP Intercity ï najpierw 
jako wiceprezes ds. handlowych, potem prezes, 

 a na koniec czğonek zarzŃdu ds. projekt·w strategicznych. W czasie rzŃd·w 
Celejewskiego od PKP Intercity odwr·ciğa siň jedna czwarta klient·w ï w 2012 r. 
sp·ğka przewiozğa 35,2 mln pasaŨer·w, a w 2014 r. juŨ tylko 25,5 mln. 
     Marcin Celejewski przeszedğ z PKP Intercity do Lotu w kwietniu 2015 r., gdy 
wğaŜnie ogğoszono, Ũe rok 2014 udağo siň Lotowi zamknŃĺ zyskiem z dziağalnoŜci 

podstawowej wynoszŃcym 99,4 mln zğ ï byğ to pierwszy dodatni wynik od 2007 r. 
W kwietniu 2015 r. ogğoszono ponadto, Ũe prognoza zakğada zakoŒczenie roku 2015 
zyskiem z dziağalnoŜci podstawowej przekraczajŃcym 120 mln zğ. 
    Celejewski poczŃtkowo byğ w Locie wiceprezesem ds. handlowych. Od sierpnia 
2015 r. peğniğ obowiŃzki prezesa. Wbrew wczeŜniejszym prognozom, Lot rok 2015 
zamknŃğ stratŃ na dziağalnoŜci podstawowej wynoszŃcŃ 25 mln zğ. Wkr·tce potem 
doszğo do zmian personalnych w zarzŃdzie Lotu, w ramach kt·rych Marcina 
Celejewskiego zastŃpiğ Rafağ Milczarski. JuŨ kilka miesiňcy przed tŃ zmianŃ, 23 

paŦdziernika 2015 r., ze stanowiska przewodniczŃcego rady nadzorczej Polskich 
Linii Lotniczych Lot zrezygnowağ Wojciech Balczun, kt·ry peğniğ tň funkcjň od 
kwietnia 2012 r. Balczun zasiadanie w radzie Lotu poczŃtkowo ğŃczyğ z pracŃ w 

Grupie PKP ï w latach 2008-2013 byğ bowiem prezesem PKP Cargo. Å 
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Wycinka pod osġonņ nocy  
 

REGION RosnŃce na peronie akacje od kilkudziesiňciu lat byğy charakterystycznym 
elementem przystanku kolejowego w podwarszawskim Piastowie. W nocy z 21 na 
22 lutego 2016 r. akacje zostağy wyciňte. Wğadze miasta oŜwiadczyğy, Ũe doszğo do 
bezprawnego zniszczenia drzew na zlecenie sp·ğki PKP Polskie Linie Kolejowe. 
    Cağa sprawa zaczňğa siň 25 maja 2015 r., kiedy to poznaŒskie Biuro Projekt·w 
Komunikacyjnych w imieniu PKP PLK zğoŨyğo w piastowskim urzňdzie miasta 
wniosek o zezwolenie na wycinkň akacji. Wskazano, Ũe drzewa sŃ obumarğe oraz 

kolidujŃ z powstajŃcym ekranem akustycznym. Burmistrz Piastowa Grzegorz 
Szuplewski nie zgodziğ siň z ocenŃ stanu drzew i decyzjŃ wydanŃ 12 czerwca 2015 
r. nie zezwoliğ na wycinkň. Biuro projektowe nie zğoŨyğo odwoğania od tej decyzji. 
    PrzeprowadzonŃ w lutym 2016 r. nocnŃ wycinkň drzew sp·ğka PKP PLK 
uzasadnia uzyskanŃ w sierpniu 2015 r. opiniŃ starosty powiatu pruszkowskiego. 
Problem w tym, Ũe starosta nie jest organem uprawnionym do zezwalania na 
usuwanie drzew. Zgodnie bowiem z art. 83a ustawy o ochronie przyrody, zgody na 
wycinkň mogŃ byĺ wydawane wyğŃcznie przez samorzŃd na poziomie gminnym ï 

reprezentowany przez w·jta, burmistrza lub prezydenta miasta. 
    To juŨ kolejne kontrowersje zwiŃzane z drzewami rosnŃcymi przy torach. 
Przypomnijmy, Ũe w maju 2015 r. UrzŃd Transportu Kolejowego nakazağ wyciňcie 
wszystkich drzew rosnŃcych w 15-metrowym pasie od linii Warszawskiej Kolei 
Dojazdowej. Decyzja UTK pierwotnie miağa zostaĺ wykonana do 1 marca 2016 r. 
W grudniu 2015 r. termin zostağ przesuniňty na 1 marca 2018 r. Å 
 
 



Tarcia na stykach 
Poraűka samorzŌdowych kolei: poġŌczenia na pograniczu wojew·dztw 
____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________ 

 

 
 

Å Przesiadka na granicy. PociŌg ťwiőtokrzyskich Przewoz·w Regionalnych z Kielc wjeűdűa 

do Skarűyska-Kamiennej . Na odjazd oczekuje pociŌg Kolei Mazowieckich do Radomia. Tych 
relacji od  lat  nie udaje siő scalił w jedno poġŌczenie. 

 

 

4 ƍ POĠŅCZENIA                          Z Biegiem Szyn nr 2 (82) 

Styki ï tak w Ũargonie pracownik·w sp·ğek 
kolejowych i urzňdnik·w samorzŃdowych 
okreŜla siň linie kolejowe przekraczajŃce 
granice wojew·dztw.  
    Styki to na polskiej kolei jeden z 
regularnie dajŃcych o sobie znaĺ problem·w. 
Albo poğŃczenia kolejowe urywajŃ siň przed 

granicŃ wojew·dztwa, albo w pobliŨu 
granicy konieczne sŃ przesiadki miňdzy 
pociŃgami r·Ũnych przewoŦnik·w ï przy 
czym czňsto pojawia siň problem braku 
synchronizacji oferty przewozowej sp·ğek 
dziağajŃcych w sŃsiednich regionach.  
     

Lepsze relacje? 
    Na problem uciŃŨliwych przesiadek na 
styku region·w w lutym 2013 r. zwr·ciğ 

uwagň ·wczesny radny mazowieckiego 
sejmiku Andrzej Ğuczycki, kierujŃc 
interpelacjň do marszağka wojew·dztwa 
Adama Struzika: ĂKoŒczenie relacji 
pociŃg·w na granicach wojew·dztw 
pokazağo, Ũe jest to rozwiŃzanie niewygodne 
i niefunkcjonalne dla pasaŨer·w, powodujŃce 
odpğyw podr·Ũnych do Ŝrodk·w transportu 

drogowegoò. JednoczeŜnie Ğuczycki 
przedstawiğ koncepcjň poprawy oferty kolei 
na styku region·w.  
    Propozycja zakğadağa, aby relacje czňŜci 
pociŃg·w Kolei Mazowieckich kursujŃcych z 
Radomia do SkarŨyska-Kamiennej wydğuŨyĺ 
do Kielc, jednoczeŜnie przedğuŨajŃc do 
Radomia trasy wybranych pociŃg·w 
Ŝwiňtokrzyskich Przewoz·w Regionalnych 

ğŃczŃcych Kielce ze SkarŨyskiem-KamiennŃ. 
IstotŃ koncepcji nie byğo zwiňkszanie liczby 
pociŃg·w, lecz po prostu scalenie 
istniejŃcych kurs·w i obsğuga cağej relacji z 
Radomia do Kielc bezpoŜrednimi 
poğŃczeniami wymiennie przez dw·ch 
przewoŦnik·w. Ğuczycki zaproponowağ, by 
na podobnej zasadzie scaliĺ relacje Radom ï 

Dňblin (Koleje Mazowieckie) i Dňblin ï 
Lublin (lubelskie Przewozy Regionalne). 
    Pracownicy Urzňdu Marszağkowskiego 
Wojew·dztwa Mazowieckiego w odpowiedzi 
na interpelacjň stwierdzili, Ũe Ăze strony 
formalno-prawnej nie ma przeszk·d, by 
przewozy w proponowanych relacjach mogğy 
byĺ realizowaneò. Od razu jednak cağŃ 

sprawň odğoŨyli ad Kalendas Graecas: ĂNie 
wykluczamy moŨliwoŜci uruchomienia w 
przyszğoŜci poğŃczeŒ w bezpoŜrednich 
relacjach, co z pewnoŜciŃ wymaga 
przeprowadzenia analiz i rozm·w z 
partnerami z wojew·dztw oŜciennychò. I 
dodali: ĂW chwili obecnej koncentrujemy siň 
na zapewnieniu dogodnych przesiadek na 

stacjach wňzğowych, aby zminimalizowaĺ 
uciŃŨliwoŜci wynikajŃce z braku 
bezpoŜrednich poğŃczeŒò. 
 

UciņŮliwe skomunikowania  
    DziŜ, gdy od zğoŨenia powyŨszych 
deklaracji mijajŃ trzy lata, pasaŨerowie na 

styku wojew·dztw mazowieckiego i 
Ŝwiňtokrzyskiego wciŃŨ borykajŃ siň z 
uciŃŨliwoŜciami przesiadek. BezpoŜrednie 
pociŃgi regionalne ğŃczŃce Radom z Kielcami 
po dziŜ dzieŒ nie zostağy uruchomione, 
natomiast skomunikowania miňdzy skğadami 

relacji Radom ï SkarŨysko-Kamienna i 
SkarŨysko-Kamienna ï Kielce nadal 
pozostawiajŃ wiele do Ũyczenia. Zdarza siň, 
Ũe w SkarŨysku-Kamiennej pasaŨerowie 
majŃ tylko cztery minuty na przejŜcie wysokŃ 
kğadkŃ z peronu pierwszego na peron trzeci. 
SŃ teŨ sytuacje, gdy pociŃg Przewoz·w 
Regionalnych do Kielc odjeŨdŨa ze 
SkarŨyska-Kamiennej siedem minut przed 

przyjazdem pociŃgu Kolei Mazowieckich z 
Radomia, przez co na nastňpne poğŃczenie 
trzeba czekaĺ prawie godzinň. A wszystko to 
w peğni zgodnie z rozkğadem jazdy. 
    Niedawno podobne problemy czňŜciowo 
udağo siň rozwiŃzaĺ, eliminujŃc koniecznoŜĺ 
przesiadek na jednym z ciŃg·w na styku 
wojew·dztw mazowieckiego i lubelskiego. 

Od poğowy grudnia 2015 r. trasň trzech 
dziennie pociŃg·w Przewoz·w Regionalnych 
relacji Terespol ï Ğuk·w wydğuŨono tak, Ũe 
wjeŨdŨajŃ one w gğŃb wojew·dztwa 
mazowieckiego ï do Siedlec. BezpoŜrednie 
poğŃczenia w tej relacji zostağy wprowadzone 
z inicjatywy samorzŃdu wojew·dztwa 
lubelskiego. 
 

Eliminacja przesiadek  
    ï Wprowadzenie pociŃg·w z Terespola do 
Siedlec nastŃpiğo na wniosek mieszkaŒc·w. 
WychodzŃc naprzeciw ich oczekiwaniom, 
samorzŃd lubelski porozumiağ siň z wğadzami 
Mazowsza w sprawie utworzenia 
bezpoŜrednich poğŃczeŒ ï wyjaŜnia Michağ 
Stilger z Przewoz·w Regionalnych. ï Dziňki 

wyeliminowaniu przesiadek w Ğukowie 
mogliŜmy uğatwiĺ dojazd z okolic Terespola i 
Biağej Podlaskiej w kierunku Siedlec i 
Warszawy. 
    W efekcie odcinek Ğuk·w ï Siedlce jest 
wiňc od niedawna obsğugiwany wsp·lnie 

przez Koleje Mazowieckie i lubelski oddziağ 
sp·ğki Przewozy Regionalne. 
    ï CağoŜĺ finansowania poğŃczeŒ Terespol 
ï Siedlce realizowanych przez Przewozy 
Regionalne odbywa siň z budŨetu 
wojew·dztwa lubelskiego ï informuje Beata 
G·rka z Urzňdu Marszağkowskiego 
Wojew·dztwa Lubelskiego, kt·ra jednak 
dodaje, Ũe jak na razie nie naleŨy siň 

spodziewaĺ uruchomienia kolejnych 
pociŃg·w wjeŨdŨajŃcych z Lubelszczyzny na 
teren wojew·dztwa mazowieckiego, kt·re 
bezpoŜrednio poğŃczyğyby na przykğad Lublin 
z Radomiem czy Dňblin z Siedlcami. ï Ze 
wzglňdu na ograniczone moŨliwoŜci 
finansowe nie przewidujemy zwiňkszania 
pracy na odcinkach poğoŨonych poza 

obszarem wojew·dztwa lubelskiego. 
 

Sytuacje graniczne  
    Drugim ciŃgiem, na kt·rym Koleje 
Mazowieckie prowadzŃ wsp·lnŃ obsğugň 
wraz ze sp·ğkŃ Przewozy Regionalne, jest 
linia Siedlce ï Czeremcha przekraczajŃca 
granicň wojew·dztw mazowieckiego i 
podlaskiego mostem na Bugu niedaleko 
Siemiatycz. Kooperacja dw·ch 

przewoŦnik·w trwa tu juŨ od 2007 r. To na 
tej linii sieĺ poğŃczeŒ regionalnych Kolei 
Mazowieckich siňga najgğňbiej w sŃsiednie 
wojew·dztwo ï podlaska Czeremcha leŨy 35 
km za granicŃ wojew·dztwa mazowieckiego.     
    Na pozostağych ciŃgach Koleje 
Mazowieckie docierajŃ tylko do pierwszej Ʒ



 

 
 

Å ăCzujemy siő odciőci od ťwiata, zapomniani przez Boga i ludzi ò. Pozbawiona poġŌcześ 

kolejowych Kietlanka tuű przy granicy wojew·dztw mazowieckiego i podlaskiego. 
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Ʒ wiňkszej stacji za granicŃ wojew·dztwa, 
wjeŨdŨajŃc zwykle co najwyŨej kilka 
kilometr·w w gğŃb sŃsiednich region·w. 
    Nawet tej zasady nie dochowano jednak na 
drugiej linii na styku wojew·dztw 

mazowieckiego i podlaskiego: magistrali 
Warszawa ï Biağystok. Na tej trasie pociŃgi 
Kolei Mazowieckich z kierunku Warszawy 
docierajŃ tylko do stacji Mağkinia, leŨŃcej aŨ 
20 km przed granicŃ z wojew·dztwem 
podlaskim.  
    Co wiňcej, analogiczna sytuacja ma 
miejsce na Podlasiu: pociŃgi sp·ğki Przewozy 

Regionalne z kierunku Biağegostoku koŒczŃ 
bieg w Szepietowie, poğoŨonym nieco ponad 
20 km przed granicŃ z wojew·dztwem 
mazowieckim. W efekcie na linii Warszawa 
ï Biağystok, na styku region·w, istnieje 40-
kilometrowa wyrwa cağkowicie pozbawiona 
ruchu pociŃg·w regionalnych oraz obsğugi 
lokalnych stacji i przystank·w. 

    W wyrwie tej znalazğy siň mazowieckie 
gminy Zarňby KoŜcielne i Szulborze Wielkie 
ï na ich terenie leŨy stacja Zarňby KoŜcielne 
oraz przystanki Kietlanka i Szulborze-Koty. 
Obydwie gminy sŃ cağkowicie odciňte od 
poğŃczeŒ kolejowych: pociŃgi regionalne 
zostağy zlikwidowane w lutym 2009 r., a 
skğady dalekobieŨne przejeŨdŨajŃ przez teren 

tych gmin bez zatrzymania.  
    ï SpoğecznoŜĺ lokalna wciŃŨ wykazuje 
zainteresowanie sprawŃ wprowadzenia 
pociŃg·w ï podkreŜla J·zef Rostkowski, 
w·jt gminy Zarňby KoŜcielne. MieszkaŒcy i 
przedstawiciele lokalnych wğadz regularnie 
wystňpujŃ z wnioskami o przywr·cenie 
poğŃczeŒ kolejowych. W jednym z pism 
skierowanych do wğadz wojew·dztwa 

mazowieckiego radny gminy Zarňby 
KoŜcielne Waldemar Chojnowski pisağ:  
ĂCzujemy siň tak jak byŜmy zostali odciňci 
od Ŝwiata, zapomniani przez Boga i ludzi. 
UwaŨamy, Ũe zasadniczy problem tkwi w 
poğoŨeniu gmin na pograniczu wojew·dztw 
mazowieckiego i podlaskiegoò.  
 

Tak, ale kiedyŢ 
    W 2013 r. o dw·ch mazowieckich 

gminach pozbawionych poğŃczeŒ 
przypomniağa sobie centrala PKP S.A. i 
zaproponowağa... rozbi·rkň peron·w na 
odcinku miňdzy MağkiniŃ a granicŃ 
wojew·dztw.  Dwumiesiňcznik ĂZ Biegiem 
Szynò dotarğ do pisma z tŃ propozycjŃ, kt·re 
do Urzňdu Marszağkowskiego Wojew·dztwa 
Mazowieckiego przesğağ departament spraw 

systemowych centrali PKP S.A.: ĂJeŜli nie 
uwzglňdniacie PaŒstwo w planach 
wojew·dztwa obsğugi pociŃgami relacji 
Mağkinia ï CzyŨew, w·wczas zasadnym jest 
rozwaŨenie likwidacji nieuŨywanych 
aktualnie peron·w (Zarňby KoŜcielne, 
Kietlanka, Szulborze-Koty)ò. 
    Jaka byğa reakcja samorzŃdu wojew·dztwa 

mazowieckiego? ï W odpowiedzi na 
wystŃpienie PKP S.A. dotyczŃce przyszğoŜci 
przewoz·w kolejowych na odcinku Mağkinia 
ï CzyŨew, zarzŃd wojew·dztwa wyraziğ 
negatywnŃ opiniň dotyczŃcŃ fizycznej 
likwidacji przystank·w Zarňby KoŜcielne, 
Kietlanka i Szulborze-Koty. Ponadto wğadze 
wojew·dztwa wyraziğy zainteresowanie 

realizacjŃ przewoz·w na odcinku Mağkinia ï 

CzyŨew ï m·wi Marta Milewska, rzeczniczka 
Urzňdu Marszağkowskiego Wojew·dztwa 
Mazowieckiego. 
    Choĺ wğadze Mazowsza og·lnie deklarujŃ 
chňĺ wydğuŨenia do CzyŨewa czňŜci 
pociŃg·w docierajŃcych obecnie tylko do 
Mağkini, to nie wskazujŃ ani ile poğŃczeŒ 

miağoby obsğugiwaĺ ten odcinek, ani nawet 
kiedy miağaby nastŃpiĺ ta reaktywacja. 
    Najpierw najczňŜciej przywoğywanym 
kontrargumentem dla przywr·cenia poğŃczeŒ 
byğa wr·Ũona niska frekwencja. Obecnie 
wğadze wojew·dztwa zaczňğy stawiaĺ nowy 
warunek, kt·ry oznacza odsuniňcie momentu 
przywr·cenia pociŃg·w o kolejnych kilka lat: 

ï Potencjağ miejscowoŜci poğoŨonych 
pomiňdzy MağkiniŃ a granicŃ wojew·dztwa 
bňdzie ponownie przeanalizowany po 
zakoŒczeniu modernizacji linii kolejowej 
Warszawa ï Biağystok ï zapowiada Marta 
Milewska. Prace modernizacyjne na 
magistrali ğŃczŃcej stolice wojew·dztwa 
mazowieckiego i podlaskiego, wedle 
optymistycznych scenariuszy, majŃ 

zakoŒczyĺ siň w 2020 r. 
 

Pociņgiem w pr·Ůniŋ 
    W ostatnim czasie powstağa kolejna na 
sieci poğŃczeŒ kolejowych wyrwa na styku 
region·w. Tym razem w Ŝrodku Polski ï 
pociŃgi Kolei Mazowieckich z kierunku 
Radomia docierajŃ do Drzewicy, pierwszej 
stacji poğoŨonej w wojew·dztwie ğ·dzkim. I 
tam trafiajŃ w pr·Ũniň. Wszystko przez to, Ũe 

w grudniu 2015 r. doszğo do likwidacji ruchu 
pociŃg·w na poğoŨonym po ğ·dzkiej stronie 
dalszym odcinku Drzewica ï Tomasz·w 
Mazowiecki.  
    W wyniku tej decyzji wğadz wojew·dztwa 
ğ·dzkiego nie tylko pogorszyğa siň 
dostňpnoŜĺ komunikacyjna obszar·w 
poğoŨonych przy granicy region·w, ale 

jednoczeŜnie przestağa istnieĺ moŨliwoŜĺ 
podr·Ũy pociŃgiem z Radomia do Ğodzi. 
DziŜ najkr·tsza droga kolejŃ miňdzy tymi 
miastami wiedzie obecnie przez Warszawň, z 
koniecznoŜciŃ przesiadki i nadğoŨenia prawie 
100 km. 

    Nawet na funkcjonujŃcych trasach miňdzy 
sŃsiednimi regionami oferta przewozowa 
bywa zaledwie symboliczna. Jest to 
szczeg·lnie widoczne na jedynym czynnym 
ciŃgu pokonujŃcym granicň wojew·dztw 
mazowieckiego i kujawsko-pomorskiego: 
relacja Sierpc ï ToruŒ jest obsğugiwana 

zaledwie jednym poğŃczeniem na dobň 
(uruchamia je sp·ğka Arriva realizujŃca 
przewozy regionalne w wojew·dztwie 
kujawsko-pomorskim). 
 

Na marginesie oferty  
    Od 1999 r. ï a wiňc od momentu 
powstania 16 duŨych wojew·dztw, z biegiem 
lat zyskujŃcych coraz szersze kompetencje w 
zakresie organizowania kolei regionalnej ï 

ruch pociŃg·w pasaŨerskich zostağ 
zlikwidowany na piňciu ciŃgach 
przekraczajŃcych granice wojew·dztwa 
mazowieckiego z sŃsiednimi regionami. 
Mowa o liniach Ostroğňka ï Szczytno 
(wojew·dztwo warmiŒsko-mazurskie), 
Ostroğňka ï Ğapy (podlaskie), Pilawa ï 
Ğuk·w (lubelskie), Mszczon·w ï 

Skierniewice (ğ·dzkie) i Sierpc ï Brodnica 
(kujawsko-pomorskie). 
   ï Granice wojew·dztw stanowiŃ 
zaskakujŃco powaŨnŃ barierň dla 
organizator·w przewoz·w kolejowych. 
Przebieg granic czňsto jest wykorzystywany 
jako pretekst do skracania, ograniczania czy 
wrňcz likwidacji poğŃczeŒ. poszczeg·lne 
Urzňdy marszağkowskie wŃsko patrzŃ na 

obsğugň swojego obszaru, traktujŃc 
poğŃczenie z sŃsiednim regionem jako 
margines oferty. Tym bardziej, Ũe prawo w 
Ũaden spos·b nie obliguje do wsp·ğpracy ï 
m·wi dr Jakub Majewski, prezes fundacji Pro 
Kolej. I dodaje: ï Unia Europejska od wielu 
lat stara siň zbudowaĺ wsp·lny system 
kolejowy, tak zwany Single European Area, 

likwidujŃc bariery pomiňdzy poszczeg·lnymi 
krajami. A w tym samym czasie w Polsce 
problem granic wojew·dztw dzielŃcych sieĺ 
kolejowŃ pokazuje, Ũe idziemy w odwrotnym 
kierunku. 

Karol Trammer



Metro co p·ġ godziny 
Tylko jeden na stu warszawiak·w kaűdego dnia porusza siő po mieťcie kolejŌ 
____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________ 

 
 

Å PociŌg Szybkiej Kolei Miejskej rusza z przystanku Warszawa Toruśska na obrzeűach 

osiedla Br·dno. Do centrum Warszawy dojedzie w zaledwie 17 minut. 
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Gdy w paŦdzierniku 2005 r. warszawska 
Szybka Kolej Miejska inaugurowağa swojŃ 
dziağalnoŜĺ, przedstawiano to jako poczŃtek 
tworzenia w Warszawie kolejowego metra ï 
na wz·r niemieckich system·w S-Bahn czy 
bňdŃcej krwiobiegiem aglomeracji paryskiej 
kolei RER. Przez dziesiňĺ lat sieĺ 

warszawskiej SKM rozrosğa siň do ponad 100 
km dğugoŜci. Cztery linie miejskiej sp·ğki 
kolejowej obsğugujŃ dziŜ Warszawň oraz 
siedem podstoğecznych miast i gmin. 
    Po pierwszej dekadzie rozwijania Szybkiej 
Kolei Miejskiej wğadze Warszawy w ramach 
badania Barometr Warszawski spytağy 
mieszkaŒc·w, jak czňsto przemieszczajŃ siň 

kolejŃ po mieŜcie. 71% ankietowanych 
odpowiedziağo, Ũe wcale. A zaledwie 1% 
badanych zadeklarowağ, Ũe po Warszawie 
kaŨdego dnia porusza siň pociŃgami. 
     

S-Bahn po polsku  
    Na wciŃŨ niewielkŃ rolň kolei miejskiej 
wskazujŃ teŨ statystyki ZarzŃdu Transportu 
Miejskiego w Warszawie: w 2015 r. SKM 
przewiozğa 25 mln pasaŨer·w, tymczasem z 

metra w ubiegğym roku skorzystağy 224 mln 
pasaŨer·w, z tramwaj·w ï 272 mln, 
natomiast z autobus·w ï 574 mln. 
    Warszawie ciŃgle daleko do Berlina, gdzie 
kolejŃ S-Bahn odbywa siň jedna trzecia 
przejazd·w transportem zbiorowym. W 2014 
r. berliŒska kolej S-Bahn na swojej 327-
kilometrowej sieci przewiozğa 414 mln 
pasaŨer·w ï to wiňcej niŨ cağa kolej w Polsce 

(w 2014 r. wszyscy polscy przewoŦnicy 
kolejowi mieli 269 mln pasaŨer·w).  
    W Hamburgu, liczŃcym podobnie jak 
Warszawa niespeğna 1,8 mln mieszkaŒc·w, z 
pociŃg·w S-Bahn na sieci o dğugoŜci 144 km 
skorzystağy w 2014 r. 266 mln pasaŨer·w. W 
niemal trzykrotnie mniejszym od Warszawy 
Stuttgarcie kolej S-Bahn przewiozğa 121 mln 

os·b. To ukazuje potencjağ tkwiŃcy w 
miejskim wykorzystaniu kolei. 
 

Szybciej niŮ taks·wkņ 
    W Warszawie potencjağ kolejowego metra 
widoczny jest gğ·wnie w czasach przejazdu. 
Z leŨŃcego przy poğudniowo-zachodniej 
granicy Warszawy osiedla NiedŦwiadek do 
centrum miasta pociŃgiem linii S1 jedzie siň 
19 min. ï dwa razy szybciej niŨ autobusem 

przyspieszonym. Z Rembertowa do 
śr·dmieŜcia liniŃ S2 jedzie siň kwadrans. Z 
przystanku kolejowego Warszawa ToruŒska 
na obrzeŨach Br·dna, jednego z 
najwiňkszych stoğecznych osiedli, liniŃ S3 
moŨna dojechaĺ do centrum w 17 min. 
Szybciej trudno przejechaĺ nawet taks·wkŃ. 
    Problem w tym, Ũe kolej i miasto w zbyt 

wielu czňŜciach Warszawy wciŃŨ sŃ od siebie 
odwr·cone. Dobrze widaĺ to z pociŃg·w linii 
S3, kt·re po ruszeniu z dworca Warszawa 
Wschodnia mijajŃ dwa osiedla i duŨe 
centrum handlowe, przejeŨdŨajŃc nad AlejŃ 

SolidarnoŜci, jednŃ z najwaŨniejszych 
warszawskich arterii, nastňpnie nad Rondem 

ŧaba, wňzğem tramwaj·w i autobus·w. Ale 
zatrzymujŃ siň dopiero po pokonaniu prawie 
6 km ï na ukrytej wŜr·d magazyn·w i 
bocznic stacji Warszawa Praga. 
 

Otwieranie kolei na miasto  
    W 2007 r. stoğeczny ZarzŃd Transportu 
Miejskiego, myŜlŃc o przyszğoŜci dopiero 
wtedy raczkujŃcej Szybkiej Kolei Miejskiej, 
zwr·ciğ siň do sp·ğki PKP Polskie Linie 

Kolejowe, by w ramach w·wczas zbliŨajŃcej 
siň w·wczas modernizacji linii Warszawa ï 
GdaŒsk zostağy zbudowane nowe przystanki 
miňdzy stacjami Warszawa Wschodnia i 
Warszawa Praga: nad Al. SolidarnoŜci i nad 
Rondem ŧaba. W PKP PLK wnioski te 
zignorowano. To zablokowağo powr·t do 
koncepcji otwierania na miasto linii  

obwodowej: podkowy ğŃczŃcej Warszawň 
WschodniŃ z WarszawŃ ZachodniŃ przez 
Warszawň GdaŒskŃ. Realizacjň tej idei 
zaczňto w latach 1986-1989 zbudowaniem 
przystank·w Zoo, Koğo i Kasprzaka. 
    Do dogňszczania postoj·w, na razie na 
innych ciŃgach niŨ linia obwodowa, wr·cono 
w 2008 r., od kiedy w Warszawie otwarto juŨ 
piňĺ przystank·w: Aleje Jerozolimskie, 

ŧwirki i Wigury, Lotnisko Chopina, Zacisze-
Wilno oraz Ursus-NiedŦwiadek. 
    Od co najmniej kilkunastu lat jedynie siň 
m·wi o potrzebie budowy przystank·w na 
dwutorowej linii od Warszawy GdaŒskiej 
przez Bemowo, Jelonki, GoğŃbki do 
Pruszkowa. Bez nich z biegnŃcego przez 
rozbudowujŃce siň osiedla ciŃgu nadal bňdŃ 

korzystaĺ jedynie skğady towarowe. Sp·ğce 
PKP PLK wcale jednak nie spieszy siň do 
przystosowania tej linii do potrzeb kolei 
miejskiej ï tory biegnŃce przez zachodniŃ 
Warszawň kolejarze nadal wolŃ widzieĺ jako 
trasň dedykowanŃ skğadom towarowym 

przejeŨdŨajŃcym przez stolicň oraz jako 
objazd dla pociŃg·w dalekobieŨnych podczas 

remont·w w wňŦle warszawskim. 
 

Nie wpaŢļ w lukŋ 
    Warszawski ZTM od kilku lat dŃŨy do 
skierowania potok·w pasaŨerskich na kolej. 
W ramach tych dziağaŒ przyspieszone linie 
autobusowe z dzielnic Rembert·w i Wesoğa 
przestağy docieraĺ do Ŝcisğego centrum 
Warszawy. W zamian z r·Ũnych czňŜci tych 
dzielnic zaczňğy kursowaĺ autobusy do stacji 

obsğugiwanych przez SKM. To polityka od 
lat stosowana przy uruchamianiu kolejnych 
odcink·w metra. 
    PasaŨerowie dowoŨeni do kursujŃcego co 
kilka minut metra zwykle szybko przekonujŃ 
siň, Ũe warto pojechaĺ z przesiadkŃ, ale za to 
znacznie szybciej. PasaŨerowie kierowani do 
pociŃg·w mogŃ tymczasem trafiĺ na dğuŨszŃ 

lukň miňdzy poğŃczeniami ï czňstotliwoŜĺ 
linii SKM daleka jest od standard·w 
transportu miejskiego: poszczeg·lne linie 
kursujŃ tylko raz lub dwa razy na godzinň. 
    Owszem, po trasach obsğugiwanych przez 
SKM kursujŃ teŨ pociŃgi Kolei 
Mazowieckich, co z jednej strony uzupeğnia 
ofertň, ale z drugiej... ogranicza moŨliwoŜci 
rozwoju oferty SKM. Dla miejskiego 

przewoŦnika nie zawsze starcza miejsca na 
torach. Widaĺ to na przecinajŃcej centrum 
Warszawy linii Ŝrednicowej. CzňŜĺ pociŃg·w 
SKM kursuje nitkŃ podmiejskŃ, zatrzymujŃc 
siň na przystankach Ochota, śr·dmieŜcie, 
PowiŜle i Stadion. Reszta pociŃg·w kursuje 
nitkŃ dalekobieŨnŃ, przez co pomija 
powyŨsze przystanki i w sercu stolicy 

zatrzymuje siň tylko na dworcu Warszawa 
Centralna. Dop·ki pasaŨer, chcŃcy 
skorzystaĺ z SKM, bňdzie musiağ biegaĺ 
r·Ũnymi dworcami, dop·ty nie potraktuje 
kolejowego metra powaŨnie. 

Karol Trammer



Czas na tramwaj  
Nowe inwestycje tramwajowe.  

Nastőpne  
przystanki:  
Radom? Pġock? 

 

 

ɻ Ulica Traugutta w Radomiu. 

Kiedy pojadŌ niŌ tramwaje?  

 

nr 2 (82) Z Biegiem Szyn                                                                                    MOBILNOšĻ ƍ 7 
 

 

W grudniu 2015 r. rozpoczňğy kursowanie 
tramwaje w Olsztynie. To pierwsza w 
Polsce nowa sieĺ od 1959 r., kiedy to 
uruchomiono tramwaje w Czňstochowie.    
    Nowa sieĺ tramwajowa w stolicy 
wojew·dztwa warmiŒsko-mazurskiego liczy 
11 km ï skğada siň na niŃ gğ·wny ciŃg 

ğŃczŃcy dworzec gğ·wny, centrum miasta z 
najwiňkszymi osiedlami Nag·rki i Jaroty, a 
takŨe dwie odnogi: na Stare Miasto oraz na 
uniwersytet. Do Olsztyna tramwaj wr·ciğ po 
50 latach ï poprzednio tramwaje kursowağy 
tu w latach 1907-1965, lecz na zupeğnie 
innych trasach niŨ dziŜ.  
 

Pobudziļ miasto 
    Czy na tramwajowej mapie zacznŃ 
pojawiaĺ siň kolejne miasta? Coraz gğoŜniej 
o tramwaju m·wi siň w Radomiu. Wedğug 
koncepcji Radomskiego Towarzystwa 
Naukowego, linia tramwajowa powinna biec 
przez miasto na osi p·ğnoc-poğudnie: od 
najwiňkszego radomskiego szpitala na 

J·zefowie, przez osiedle Michağ·w, gğ·wny 
kampus Uniwersytetu Technologiczno-
Humanistycznego, komendň policji, 
śr·dmieŜcie (tu przy urzňdzie miejskim 
krzyŨujŃc siň z deptakiem na ul. 
ŧeromskiego), dalej przez dworzec 
kolejowy, najwiňksze radomskie osiedle 
Ustronie i nastňpnie na osiedle Prňdocinek. 

    Proponowany przebieg pokrywa siň z 
najwaŨniejszymi odcinkami magistralnych 
linii autobusowych 7 i 9. ï DoŜwiadczenia 
miast europejskich pokazujŃ, iŨ 
wprowadzenie tramwaju skutkuje 
kilkudziesiňcioprocentowym wzrostem 
wykorzystania transportu publicznego na 
danej trasie ï m·wi dr Ğukasz Zaborowski, 

sekretarz zarzŃdu Radomskiego 
Towarzystwa Naukowego. ï To przekğada 
siň na pobudzenie Ũycia spoğeczno-
gospodarczego w Ŝr·dmieŜciu. UŨytkownik 
transportu publicznego jest bowiem 
naturalnym Ăklientemò tradycyjnego 
miasta, podczas gdy zmotoryzowany ï 
hipermarket·w. 
     

Transport egalitarny  
    Tramwaj w Radomiu to dziŜ przede 
wszystkim wizja Ŝrodowisk naukowych i 

organizacji spoğecznych. Wz·r dla nich 
stanowi Francja, gdzie w wielu miastach 
powstajŃ nowe sieci tramwajowe. Tylko od 
2000 r. zbudowano je w 17 z nich ï 
wiňkszoŜĺ to oŜrodki mniejsze od liczŃcego 
217 tys. mieszkaŒc·w Radomia.  
    Na przykğad w 2013 r. uruchomiono 

tramwaje w 135-tysiňcznym Tours, od 2012 
r. sieĺ tramwajowa dziağa w liczŃcym 139 
tys. mieszkaŒc·w mieŜcie Brest, a w 2011 r. 
miejska komunikacja szynowa zaczňğa 
funkcjonowaĺ w Reims. Tu linia 
tramwajowa biegnie przez cağe miasto z 
p·ğnocy na poğudniowy zach·d ï aŨ do 
zlokalizowanego na przedmieŜciach dworca 
Champagne na linii TGV ğŃczŃcej ParyŨ ze 

Strasburgiem. Z tramwaj·w w 183-
tysiňcznym Reims korzysta ponad 40 tys. 
pasaŨer·w dziennie. 
    W 2011 r. komunikacjň tramwajowŃ 
uruchomiono teŨ w 150-tysiňcznym Angers. 
Jako wicemer miasta odpowiadağa za to 
Bernadette Caillard-Humeau, kt·ra w 
styczniu 2016 r. odwiedziğa Radom, by 

przekonywaĺ, Ũe inwestycja w tramwaj to 
odnowa miasta. ï PoprawiliŜmy jakoŜĺ 
przestrzeni publicznej i centrum jest duŨo 
bardziej przyjazne dla pieszych ï m·wiğa 
radomskiej ĂGazecie Wyborczejò. ï To, co 
jest rewolucjŃ, to egalitarnoŜĺ tramwaju, 
jest dostňpny dla wszystkich. Matka moŨe 
wjechaĺ z w·zkiem, bez problemu wsiadajŃ 

niepeğnosprawni. 
 

Polityka (anty)tramwajowa  
    Obecnie najwiňkszŃ przeszkodŃ na 
radomskiej drodze do tramwaju sŃ polskie 
regulacje korzystania z funduszy unijnych. 
Regionalny Program Operacyjny 
Wojew·dztwa Mazowieckiego w og·le nie 
przewiduje wsparcia dla budowy linii 
tramwajowych, natomiast krajowy Program 

Operacyjny Infrastruktura i środowisko w 
zakresie inwestycji tramwajowych jest 
ograniczony do miast wojew·dzkich. 
Odcina to chociaŨby moŨliwoŜĺ renesansu 
miejskiej komunikacji szynowej w Bielsku-
Biağej, Inowrocğawiu, Jeleniej G·rze, 
Legnicy czy Wağbrzychu. W tych miastach 
komunikacjň tramwajowŃ zlikwidowano na 
przeğomie lat 60. i 70. XX wieku.  

    Prezydent 
Radomia 
Radosğaw Witkowski uwaŨa tramwaj za 
waŨny czynnik rozwoju miast, lecz 
zaznacza, Ũe w Radomiu do tworzenia 
komunikacji tramwajowej moŨna bňdzie 
przystŃpiĺ dopiero po pojawieniu siň 

moŨliwoŜci zewnňtrznego dofinansowania 
inwestycji: ï W chwili obecnej musielibyŜmy 
jej koszt, siňgajŃcy kilkuset milion·w 
zğotych, w cağoŜci pokryĺ z wğasnego 
budŨetu. Nie staĺ nas na to. 
    Dr Ğukasz Zaborowski: ï Postawa 
unikania tematu tramwaju pod pretekstem 
niedostňpnoŜci Ŝrodk·w jest 
rozczarowujŃca. Trudno bowiem 

przechodziĺ do porzŃdku dziennego nad 
faktem, Ũe Radom, miasto ponad 
dwustutysiňczne, w og·le nie ma moŨliwoŜci 
ubiegania siň o wsparcie unijne na tego 
rodzaju inwestycjň ï Ŝwietnie przecieŨ 
wpisujŃcŃ siň w unijnŃ politykň wspierania 
transportu niskoemisyjnego. 
    W obliczu braku dostňpu do unijnych 

funduszy juŨ kilka lat temu stanŃğ Pğock. Tu 
w listopadzie 2010 r., na finiszu kampanii 
przed wyborami samorzŃdowym, sp·ğka 
Inwestycje Miejskie ogğosiğa przetarg na 
projekt i budowň 10-kilometrowej linii 
tramwajowej z najwiňkszego osiedla 
Podolszyce przez centrum do szpitala w 
zachodniej czňŜci miasta. Przetarg objŃğ teŨ 

budowň zajezdni i zakup 10 tramwaj·w.  
    Wybory w 2010 r. przyniosğy zmianň na 
stanowisku prezydenta Pğocka ï Mirosğawa 
Milewskiego zastŃpiğ Andrzej Nowakowski. 
Zmianie ulegğo teŨ podejŜcie do tramwaju. 
JuŨ w poğowie stycznia 2011 r. pğockie 
Inwestycje Miejskie wycofağy siň z 
ogğoszonego przetargu ï nowe wğadze 

miasta zrezygnowağy bowiem z emisji 
obligacji, z kt·rych miağy pochodziĺ 
fundusze na budowň linii tramwajowej. 
    Jednak w sierpniu 2014 r., gdy zbliŨağy 
siň kolejne wybory samorzŃdowe, prezydent 
Nowakowski zapowiedziağ, Ũe jeŜli pojawi 
siň moŨliwoŜĺ dostňpu do zewnňtrznych 
funduszy, w·wczas wizjň stworzenia w 
Pğocku komunikacji tramwajowej bňdzie 

naleŨağo traktowaĺ powaŨnie. 
Karol Trammer

ɻ Przebieg linii 
proponowany  

przez Radomskie 

Towarzystwo Naukowe.  

 


